

النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

02 تووز (يوليو) 2021 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



صندوق النقد يشيد بزخم الإصلاح في الأردن

وكانت بيانات دائرة الإحصاءات العامة الأردنية أظهرت نمو الاقتصاد الأردني في الربع الأول من العام الحالي 0.3 في المئة، مقارنة مع انكماش نسبته 1.6 في المئة في الربع الذي سبقه. ويتوقع البنك الدولي، أن ينمو الاقتصاد الأردني في العام الحالي بنحو 1.4 في المئة.

وحقق قطاع الصناعات الاستخراجية أعلى معدل نمو خلال هذه الفترة بنسبة 15.3 في المئة، ثم قطاع الزراعة بنسبة 2.9 في المئة، ثلاه قطاع المالية والتأمين وخدمات الأعمال 2.1 في المئة، ثم قطاع الحكومة 1.0 في المئة. المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)

■ IMF Praises Jordan's Reform Momentum

The Board of Directors of the International Monetary Fund revealed that Jordan has successfully completed the second review of the extended financing program after achieving all public financial goals. The Executive Board of the IMF approved the second review of the "Extended Fund Facility" in Jordan.

The Jordanian Ministry of Finance noted that the Fund's approval of the second review of Jordan indicates confidence in Jordan's reform momentum and financial stability. The ministry indicated that Jordan has implemented reforms in the field of government revenue management aimed at enhancing and sustaining them in a more equitable manner by combating tax evasion and closing tax evasion

كشف مجلس إدارة صندوق النقد الدولي، عن إنهاء الأردن بنجاح المراجعة الثانية في برنامج التمويل الممتد بعد تحقيق جميع الأهداف المالية العامة. ووافق المجلس التنفيذي لصندوق النقد على المراجعة الثانية لبرنامج "تسهيل الصندوق الممتد" في الأردن.

ونوهت وزارة المالية الأردنية إلى أنّ موافقة الصندوق على المراجعة الثانية للأردن تشير إلى الثقة في زخم الإصلاح في الأردن واستقراره المالي. وبيّنت الوزارة، أنّ الأردن أجرى إصلاحات في مجال إدارة الإيرادات الحكومية تهدف إلى تعزيزها واستدامتها بشكل أكثر عدالة عن طريق مكافحة التهرب الضريبي وسد ثغرات التهرب الضريبي بدلاً من رفع أو فرض أي أعباء ضريبية جديدة.

loopholes instead of raising or imposing any new tax burdens.

The data of the Jordanian Department of Statistics showed that the Jordanian economy grew in the first quarter of this year by 0.3 percent, compared to a contraction of 1.6 percent in the previous quarter. The World Bank expects the Jordanian economy to grow by 1.4 percent this year.

The extractive industries sector achieved the highest growth rate during this period at 15.3 percent, then the agriculture sector by 2.9 percent, followed by the finance, insurance and business services sector with 2.1 percent, and then the government sector by 1.0 percent.

Source (Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

صندوق احتياطي النجيال القادوة الكويتي يحقق نووا تاريخيا

يقوم باستثمار العوائد التي يحققها بشكل تلقائي عبر شراء أصول، وقد كانت القفزة التي حققتها الأسهم الأميركية خلال السنة المالية الماضية أحد الأسباب الرئيسية لارتفاع عوائد الصندوق".

وبحسب وكالة التصنيف الائتماني "فيتش"، فإن أصول الصندوق، الذي تديره الهيئة العامة للاستثمار الكويتية، بلغت أكثر من 580 مليار دولار في نهاية العام الماضي. لكن بحسب الوزير

حمادة فإنّ أصول الصندوق كانت أقل من ذلك في بداية السنة المالية الماضية، حيث كانت أعلى بقليل من 500 مليار دولار.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)



شدد وزير المالية الكويتي خليفة حمادة، على أنّ "أداء صندوق احتياطي الأجيال القادمة كان الأفضل في تاريخه حيث حقق نمواً بلغ 33 في المئة في السنة المالية المنتهية في مارس (آذار)

وتحقق النمو في أصول صندوق الأجيال التي زادت بأكثر من 150 مليار دولار في السنة المالية الماضية. وقد فاق النمو في صندوق احتياطي

الأجيال في السنوات الخمس الماضية إجمالي الإيرادات النفطية للفترة نفسها، وحقق نتائج تفوق الأهداف الموضوعة في استراتيجية الصندوق. وأوضح الوزبر حمادة أنّ "الصندوق السيادي كونه مغلقاً ولا يوزع أرباحاً،

Kuwait Future Generations Reserve Fund Achieves a Historic Growth

The Kuwaiti Minister of Finance Khalifa Hamadeh affirmed that "the performance of the Future Generations Reserve Fund was the best in its history, as it achieved a growth of 33 percent in the fiscal year ending last March."

The growth was achieved in the assets of the Generations' Fund, which increased by more than 150 billion dollars in the last fiscal year. The growth in the Generations Reserve Fund in the past five years has exceeded the total oil revenues for the same period, and has achieved results that exceed the goals set in the Fund's strategy.

Minister Hamadeh explained that "the sovereign fund, being

closed and not distributing profits, invests the returns that it automatically achieves by purchasing assets, and the jump achieved by US stocks during the past fiscal year was one of the main reasons for the fund's high revenues."

According to "Fitch" credit rating agency, the assets of the fund, which is managed by the Kuwaiti Investment Authority, amounted to more than 580 billion dollars at the end of last year. However, according to H.E., the fund's assets were less than that at the beginning of the last fiscal year, when it was just over \$500 billion.

Source (Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

ووازنة سلطنة عوان تسجُل عجزا واليًا

كشفت وزارة المالية في سلطنة عمان، عن تسجيل السلطنة عجزا في الميزانية منذ بداية العام بلغ 890.2 مليون ريال (2.32 مليار دولار)، مع نهاية مايو (أيار) بفعل انخفاض أسعار النفط وتراجع الإنتاج.

وبيّنت الوزارة انخفاض الإيرادات النفطية في الأشهر الخمسة الأولى من العام الجاري بنسبة 23 في المئة مقارنة مع الفترة المقابلة من العام 2020، حيث هبطت الإيرادات الإجمالية بما فيها الإيرادات غير النفطية 19

ووفقا للوزارة فقد هبط الناتج المحلي الإجمالي بالأسعار الجارية 2.5 في المئة في الربع الأول من العام الجاري تحت وطأة تراجع الأنشطة النفطية بنسبة 20.6 في

المئة، في حين نما القطاع غير النفطي بنسبة 5.7 في المئة.

وعملت سلطنة عمان على الحد من الإنفاق العام لتقليل العجز المالي، لكن التعديلات لا تجاري انخفاض الإيرادات. ونؤهت الوزارة إلى أنّ الإنفاق العام يواصل الانخفاض، حيث وصلت نسبة الانخفاض 2.9 في المئة سنويا حتى نهاية مايو (أيار). وفي أكتوبر/ تشرين الأول من العام الماضي، وضعت السلطنة خطة مالية متوسطة

الأجل، الأمر الذي طمأن المستثمرين وساعدها في تدبير قروض وإصدار سندات بمليارات الدولارات هذا العام.

المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرّف)

■ The Sultanate of Oman's Budget Records a Fiscal Deficit

The Omani Ministry of Finance revealed that the Sultanate recorded a budget deficit since the beginning of the year, which amounted to 890.2 million riyals (\$2.32 billion), by the end of May due to the drop in oil prices and the decline in production.

The ministry indicated that oil revenues decreased in the first five months of this year by 23 percent compared to the corresponding period of 2020, when the total revenues, including non-oil revenues, fell by 19 percent.

According to the ministry, the gross domestic product (GDP) at current prices fell by 2.5 percent in the first quarter of this year under the weight of the decline in oil

activities by 20.6 percent, while the non-oil sector grew by 5.7 percent.

The Sultanate of Oman has worked to reduce public spending to lessen the fiscal deficit, but the adjustments do not match the decline in revenues. The ministry noted that public spending continues to decline, as the rate of decline reached 2.9 percent annually until the end of May. In October last year, the Sultanate developed a mediumterm financial plan, which reassured investors and helped it secure loans and issue bonds worth billions of dollars this year.

Source (The New Arab Newspaper, Edited)

